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Хто живе в абетці?

Прислухайтеся, як лунають слова, якi ми говоримо. Кожне слово, починаючи з найважливiшого «мама» i закiнчуючи великими i складними словами, наприклад хмарочос, землетрус, складається з рiзних звукiв. Але кожен звук пролунав i зник. Спробуйте вимовити який-небудь звук чи слово — i ви в цьому переконаєтесь самi.

А як зробити так, щоб звук зупинився, щоб його потiм можна було зустрiти ще не один раз? Усе це було необхiдно прадавнiм людям, тому рiзнi народи у рiзних куточках землi шукали засоби, якi б допомогли їм «зупинити» звуки. І ось нарештi люди вигадали рiзнi значки для звукiв. Кожен значок — це буква, «спiйманий» звук.

Звуки i букви живуть у рiзних королiвствах: звуки — в королiвствi того, що ми чуємо, а букви — в королiвствi того, що ми бачимо. Завдяки буквам ми можемо записати все, що чуємо, i навпаки, можемо почути все, що написано, бо це можна прочитати вголос.

Перша абетка була складена в Х столiттi двома вченими, братами Кирилом i Мефодієм, i називалась «кирилиця». 
Фонетика

Фонетика — це звукова будова слова.

Кожна буква — це звук, позначений письмово. Самi по собi звуки нiчого не позначають. Спробуйте вимовити звуки — i, к, т. Ви що-небудь зрозумiли? Нi?

А тепер давайте спробуємо вимовити цi звуки в iншому порядку — [кiт], i ви легко зможете уявити собi цього пухнастого бешкетника.

Багато тисячолiть звуки мови складалися в певному порядку i ставали, нарештi, словами, якi мали значення i змiст.

Кожний звук у словi має своє мiсце, i, якщо замiнити його iншим звуком чи помiняти звуки мiсцями, слово змiнить своє значення або навiть перестане iснувати — вiд нього залишаться лише окремi звуки, якi нам уже нiчого не зможуть розповiсти.

Спробуйте замiнити другу букву в словi «сом», а потiм останню букву.

сом — ... (сiм, сам), сом — ... (сон). Яке значення має кожне слово?

Таким чином, змiна однiєї букви призвела до того, що замiсть одного слова ми отримали три, i всi вони розрiзняються за значенням.

Звуки мови ще називають фонемами.

Усi звуки мови подiляються на двi групи. На якi саме, ви дiзнаєтесь, прочитавши казку «Як звуки розділились».

Як звуки розділились

Казка

Колись, дуже-дуже давно в далекiй кранi, де правила лагiдна i добра королева Фонетика, в мирi i спокої жили звуки. Все у них лагодилось само собою, бо варто їм було чогось захотiти, і вони все отримували.

Задумали вони побудувати палац казкової краси — звуки зiбралися i склали слова «Казковий палац», i вiн умить з’явився бiля того мiсця, де вони стояли. З’явилося бажання побудувати фонтан на площi, і знов потрiбнi звуки зiбрались і стали в певному порядку — ось їм i фонтан. Усе для них було легко.

Та ось одного разу виникла у них сварка через те, що звуки а, о, у, i, и, е образилися на iншi звуки, якi вважали, що їх бiльше, i тому вони мають право керувати ними, як їм заманеться, не питаючи згоди.

Звуки а, о, у, i, и, е вiдмовилися пiдкоритись, і тодi всi іншi звуки вирiшили пiти до королеви з проханням вигнати непокiрних з королiвства.

Прийшли всi звуки до королiвського палацу і розповiли Фонетицi про свою сварку i своє рiшення.

Фонетика була мудрою королевою, тому вона не стала сварити звуки, а лише запропонувала їм:  

— Любi мої, ваша сварка шкодить лише вам. Щоб довести це, я вам пропоную спробувати скласти хоч одне слово без допомоги один одному, і тодi ви все зрозумiєте.

Що тут почалося! Як тiльки не ставали звуки, що тiльки не робили, все одно в них нiчого не виходило. 

Тодi, вже цiлком змученi, запитали вони у королеви:

— Що ж нам робити? Невже а, о, у, i, и, е тепер найголовнiшi i можуть нами командувати? 

Фонетика посмiхнулась i вiдповiла: 

— Звичайно ж нi. Вони без вас такi ж безпораднi, ак i ви без них. Усi ви — i тi, й iншi — повиннi зрозумiти, що немає серед вас головних i неголовних, важливих i неважливих. Ви однаково потрiбнi i важливi, просто ви дуже різнi. А, о, у, i, и, е — голоснi звуки, їх чудовий голос чути далеко за межами країни, але для того, щоб заспiвати пiсню, їм потрiбнi ви - приголоснi звуки.

Хоч ви можете лише шумiти, свистiти і шипiти, без вас не буде гарної пiснi та і взагалі не буде слiв, а голос голосних звукiв буде дуже одноманiтним. Лише разом ви, голоснi і приголоснi, можете складати слова, речення, гарнi вiршi, пiснi, разом ви можете створювати навкруги цiкавий рiзноманiтний свiт, у якому кожному буде легко i радiсно жити.

З того часу звуки бiльше не сваряться, i їх королiвство стало найчудовiшим мiсцем у всьому. великому казковому свiтi мови.

Тепер ви зрозумiли, на якi групи подiляються звуки?

Голосні звуки

В українськiй мовi 6 голосних звукiв: а, о, у, е, i, и, а букв 10: а, о, у, е, е, и, i, i, ю, я.

Це тому, що букви є, і, ю, я передаються iншими звуками.

є - [ й е]

ї -  [й і]

ю -  [й у]

я -  [й а]

Подивiться уважно, i ви зрозумiєте, що в кожнiй з цих букв є звук, який входить до тих шести, тому на письмi ми маємо 10 букв, хоч звукiв тiльки 6.

Голосними називають

Звуки а, о, у, е, и, i,
Бо вони свiй голос мають

I чудово нам спiвають.

А тепер послухайте вiршик про приголоснi звуки.

Хоч чудово не спiваємо,

Все одно ми голос маємо.

Шкода, що вiн в нас не звучить.

То шипить, а то свистить.

Ми тому й не голоснi,

Ми звемося приголоснi.

Як приголосні звуки дізналися, що вони відрізняються один від одного

Казка

Пiсля того як Фонетика допомогла голосним i приголосним звукам вирiшити суперечку, вона була впевнена, що все в її королiвствi налагодилось. Але не все так просто. 

Одного дня пртголоснi звуки прийшли до не i попросили допомогти їм розiбратися з деякими непорозумiннями.

— Будь ласкава, королево, — сказали вони, — допоможи нам розiбратися, чому з нами часто трапляються непорозумiння. Ось, наприклад, сьогоднi ми хотiли, щоб пiшов сильний дощ, бо нашi квiти почали в’янути вiд спеки, i пiшли за допомогою до голосних. Ми дуже поспiшали, і, мабуть, через це хтось нечiтко вимовив слово злива, тому замiсть дощу з’явилась величезна слива. А вчора ми збиралися посадити в саду гриб, а натомiсть ледь не захворiли на грип. Що ж таке вiдбувається?

— У цьому, друзi, нема нiчого дивного, — вiдповiла Фонетика.

— Хоч усi ви приголоснi, та не всi однаковi. Такi звуки як в, м, л, н, р, й завжди при вимовi будуть звучати дзвiнко, тому що голос у них переважає над шумом, їх ще можна назвати сонорними (звучними), бо в них багато голосу. Звуки б, д, г, з, ж, ґ, дз, дж теж дзвiнкi, але сонорними їх не назвеш, тому що при їх вимовi шум переважає над голосом. Саме цi звуки, якщо нечiтко вимовляються, можуть плутатися через те, що у них є парнi звуки. Спробуйте вимовити їх пошепки, i ви почуєте цi парнi приголоснi: п, т, х, с, ш, к, ц, ч — це глухi звуки, бо при їх вимовi є тiльки шум. До цих звукiв вiдноситься ще один — звук ф, але в нього немає пари серед дзвiнких звукiв.

— А що ж нам робити, щоб уникнути такої плутанини? — розгубилися звуки.

— Для того, щоб уникнути непорозуміння, вам треба за допомогою голосних звукiв змiнити слово таким чином, щоб пiсля звука, в якому ви сумнiваєтесь, стояв голосний звук, i тодi ви чiтко почуєте, який саме звук у словi (гриб — гриби).

— А що нам робити, коли слово не можна змiнити?

— Тодi, — вiдповiла королева, — треба звернутися до орфографiчного словника по допомогу.

Для того щоб звукам було легше розбиратися в тому, про що розповiдала Фонетика, вона подарувала їм такi таблички-пам’ятки: 

Голосні звуки:   а, о, у, е, и, і.

Приголосні звуки:

                                 сонорні: в, м, н, л, р, й

                                 дзвінкі: б, д, г, ґ, з, ж, дз, дж

                                 глухі:  п, т, х, с, ш, к, ц, ч, ф

Парні дзвінкі та глухі приголосні:

Дзвінкі        Глухі

б   -    п

д   -   т

г    -   х

ґ   -   к

з    -   с

ж   -   ш

дж   -   ч

дз   -    ц

Твердi та м’якi приголоснi

Пiзнiше королева Фонетика розповiла приголосним звукам i про те, що вони можуть бути м’якими та твердими. При цьому й — завжди м’який, б, п, в, м, ф, ж, ч, ш, дж, г, к, х — завжди твердi i лише трохи пом’якшуються, коли пiсля них стоїть звук i, а д, т, з, с, , дз, ц, л, н, р — можуть бути як твердими, так i м’якими. 

• Давайте перевiримо, як ви засвоїли те, що дiзнались про голоснi та приголоснi звуки.

1. У цих народних висловах однiєю рискою пiдкреслiть букви, що означають голоснi звуки, а двома — приголоснi звуки.

Без дiла псується сила.

Вчення — свiт, а невчення — тьма.

•Яку букву ви не пiдкреслили? Чому?

Пiдказка! М’який знак. Вiн не означає нi голосного, нi приголосного звука.

Пам’ятка  

М’який знак звука не позначає, вiн служить лише для позначення м’якостi приголосних звукiв.

2. У цих словах знайдiть дзвiнкi i глухi приголоснi, пiдкреслiть їх:

Гiлка, ведмiдь, бджола, дзиґа, жито, запiзнення, заєць, фарфор, туш, нiч, степ, хитрий.

• Якi з тих дзвiнких звукiв, що ви пiдкреслили, називають сонорними? Чому?

Гра «Веселi фонеми»

1. Прочитайте уважно слова: прес, кiт, мол, гул.

• Що треба зробити, щоб слова змiнили своє значення (нiчого в них не змiнюючи)?

Пiдказка! Прочитайте ї.х справа налiво.

Важливий знак

Казка

Якось увечерi, коли звуки вiдпочивали пiсля вечерi, сидячи бiля фонтану серед квiтучих кущiв троянд, до них пiдiйшов маленький чоловiчок і сказав: 

— Добрий вечiр, звуки! Я принiс вам невелике завдання вiд королеви Фонетики i, якщо треба, можу допомогти вам у його виконаннi.

Вiн протягнув їм лист, у якому Фонетика просила перекласти з росiйської на українську мову декiлька слiв: соловьи, бурьян, вьюн, перья, семья, пьеса.

Звуки вiдразу взялися за роботу. Але, хоч здавалося, що вони все переклали вiрно, слова, якi в них вийшли при вимовi, звучали якось не так, як треба. 

От що у них вийшло: соловi, бурян, вюн, пiря, сiмя, пєса.

— Щось погано вийшло, — засмутилися вони.

— Я знаю, що трапилося! — вигукнув звук в. — Треба поставити в них м’який знак, як це було у російських словах.

Тут до них пiдiйшов посланець королеви, який принiс цей лист, i сказав:

— Ви не можете цього зробити.

— Чому? — запитали звуки. 

— Тому що в росiйськiй мовi в цих словах стоїть роздiловий м’який знак. В українськiй мовi такого знака немає, м’який знак в українських словах може лише пом’якшувати приголоснi.

— Що нам тодi робити? Пiдкажи нам, якщо знаєш.

— Вам треба скористатися моєю допомогою, — вiдповiв чоловiчок.

— Як це? — здивувалися звуки. — Невже ти можеш нам допомогти, адже ти не звук i не буква?

— Я — апостроф (‘)! В українськiй мовi я можу, якщо потрiбно, замiнити  роздiловий м’який знак. А взагалi, я показую, що приголоснi б, п, в, м, ф та р, якi можуть стояти передi мною, завжди вимовляються твердо, а голоснi букви я, ю, є, ї , якi стоять пiсля мене, позначають два звуки — йа, йу, йе, йі.
Коли апостроф став на своє мiсце в словах, вони одразу стали вiрно звучати, i всi дуже цьому зрадiли.

Звукам дуже сподобався апостроф, i тому вони збудували йому будиночок поряд зi своїми, i тепер вони часто ходять у гостi один до одного, а вiн завжди допомагає їм при складаннi або перекладi рiзних слiв.

1. Спробуйте самi поставити апостроф у цих словах.

Соловї, бурян, вюн, пiря, сiмя, пєса.

2. Поставте в словах апостроф, де це потрiбно.

Ім...я, м...ята, св...ято, черв...як, б...є, гар...ячий, п...ята, Мар...яна, бур...я, повiтр...я, п...ятниця, в...ється.

Пам’ятай!

Букви я, ю, є, ї позначають два звуки не лише тодi, коли стоять пiсля апострофа.

Буква ї взагалi завжди позначає два звуки — й та i. Букви я, ю, є позначають два звуки в таких випадках:

— на початку слова (ясен, єдиний, юний);

— пiсля голосного звука (стою, моє, шия);

— пiсля апострофа.

Коли я, ю, є стоять пiсля приголосного звука, вони позначають один звук — а, у, е і роблять цей приголосний м’яким.

М’який знак

Казка

Одного разу прийшов у палац до Фонетики м’який знак i сказав:

— Добра королево, дозволь менi пiти з твоєї крани, бо я бiльше не можу тут жити.

— Розкажи менi, що з тобою трапилося, і чому ти хочеш пiти.

М’який знак тяжко зiтхнув i вiдповiв:

— Все дуже просто. Я нiкому не потрiбен у твоїй країнi. Звуки i букви кажуть, що вiд мене немає користi i я тiльки займаю зайве мiсце.

Королева обурилася, почувши таке: 

— Вони самi не розумiють, що кажуть.

— Але вони правi. Я єдина буква в алфавiтi, яка не має звука. Та i чим я можу прислужитися iншим, крiм пом’якшення приголосних у деяких випадках? Але це, мабуть, не дуже важливо для всiх.

Королева замислилась на мить i сказала:

— Будь ласка, iди додому і заспокойся. Я спробую тобi допомогти.

Пiсля обiду того ж дня герольди королеви скликали всiх на збори. 

—  Сьогоднi, — почала королева свою промову, — я хотiла поговорити з вами про м’який знак. Вiн хоче залишити нашу країну, i ми повиннi вирiшити, чи вiдпускати нам його. Ви всi часто ображали м’який знак, хоч вiн не менше, нiж ви, потрiбен у мовi: хто замiсть нього буде пом’якшувати приголоснi звуки в кiнцi слiв та перед звуком о? Спробуйте скласти без нього слова льон, кiнь чи сiль.

—  А ти, звук ц, що будеш робити, коли треба буде стати у кiнцi слова? Ти чудово розумiєш, що в таких випадках вiн повинен стояти за тобою. Як без нього ви будете вимовляти слова олiвець, вiтерець? Та і в серединi слова вiн часто потрiбен. Без нього не можна позначити м’якiсть приголосних перед твердими, не шиплячими приголосними в таких словах, як яблунька, молотьба, батько, кицька, київський, калузький. Я вiд вас такого не чекала. — Закiнчила королева.

Вона була така розгнiвана, що не дала буквам i звукам нiчого сказати, а тiльки поглянула на них суворо i пiшла геть.

Буквам i звукам стало соромно за свою поведiнку, і вони вирiшили пiти і попросити пробачення у м’якого знака.

З того часу у м’якого знака з’явилося багато друзiв, і тепер вiн завжди радiсний і веселий.

Пам’ятай!

Пiсля букв б, п, в, м, ф, ш, ч, ж, р у кiнцi слів м’який знак нiколи не пишеться.

• Поставте у словах м’який знак, де це потрiбно.

Нiч..., заєц..., нен...ка, промiн...чик, бiл..., кiн..., папiрец..., степ..., сiм..., сiл..., кров..., аптекар..., тiн..., туш..., л...он, сiк..., с...огоднi, вiдрiж... .

Пам’ятка

В українськiй мовi подовженi приголоснi звуки на письмi позначаються двома однаковими буквами.

Завдання, гiлля, стаття, колосся, суддя.

Синтаксис

Що таке синтаксис

Перед початком уроку вчителька прикрiпила на дошцi картки зi словами та написала тему уроку. Задзвонив дэвоник, дiти сiли за парти ы приготувалися до роботи. Не встигла Олена Петрiвна почати урок, як до класу бурею влетiв Петрик:

— Вибачте за запiзнення, я проспав! — вигукнув вiн так голосно, що дехто i вуха позатуляв.

— Добрий день, Петрику! — сказала Олена Петрiвна. — Я не буду зараз сварити тебе за запiзнення, тiльки пiднiми з пiдлоги картки, якi впали при твоїй стрiмкiй появi, i прикрiпи їх на мiсце.

Петрик пiдняв картки i розташував їх на дошцi таким чином:

 за         розум        не         купиш        грошi 

У класi почувся смiх. Петрик прочитав, що у нього вийшло, і подивився на вчительку.

Олена Петрiвна посмiхнулась і запитала:

— Петрику, ти гадаєш, що це вiрне речення? Якщо так, то спробуй пояснити нам його змiст.

— Мабуть, це речення не зовсiм вiрне, — замислився хлопчик. — Можна я ще раз спробую?

— Гаразд, спробуй.

Петрик подумав, i ось що в нього вийшло:

Розум за грошi не купиш.

— Тепер вiрно? — запитав вiн.

— Так, — вiдповiла Олена Петрiвна. — Слова самi собою ще не становлять мови. Щоб виразити ними якусь думку, їх треба пов’язати в речення.

Сьогоднi ми почнемо вивчати новий роздiл мовознавства, який називається синтаксис.
Синтаксис вивчає речення, його будову та способи об’єднання слiв у речення.

Головні члени речення

—   Члени речення головнi — 

Як знайти їх, порадьте менi?

— Треба знайти головне менi слово,

Питання: хто? що? задати до нього.

Знайшли хто? чи що?
То пiдкреслiть це слово — 

Це буде ваш пiдмет.
А що ж дiєслово?
Його ви пiдкреслiть двома рисочками.

Це присудок буде,

Це вiн перед вами.

Підмет та присудок — головнi члени речення.

До пiдмета ставиться питання хто? що? Пiдкреслюється вiн однiєю рискою.

До присудка ставиться питання що робити? що зробити? що робить? Пiдкреслюється вiн двома рисками.

• Знайдiть у цих висловах пiдмет i присудок та пiдкреслiть їх.

Вовка ноги годують.

Без дiла слабiє сила.

Веселе дерево весело й спiває.
Другорядні члени речення

Є члени речення не головнi, 

I звуть їх просто другоряднi. 

До них питання де? куди? кому? 

кого? чого? ким? чим? чому? 

який? і звiдки? i коли? 

Потрiбнi в реченнi вони. 

Без них суха була би мова,

Одноманiтна, не чудова.

• Яке з цих речень дає краще уявлення про предмет?

Мишко зiрвав яблуко. — Мишко зiрвав червоне, як жар, духмяне наливне яблуко.

Другоряднi члени речення:

Додаток - вiдповiдає на питання непрямих вiдмiнкiв iменника та означає предмет (землю, батьком)
Означення - вiдповiдає на питання всiх вiдмiнкiв прикметника та означає ознаку предмета (веселий, бiле)
Обставина - характеризує дiю, стан, ознаку предмета, вказуючи їхнiй спосiб, мiру, ступiнь, мiсце, час, причину, мету, умову (радiсно, швидко)
• Знайдiть помилки, складiть і запишiть вiрнi речення. Визначте в них головнi та другоряднi члени речення.

Плутанина

Мишеня на парканi сидить. 

Кошеня у барлозi хропить.

А ведмiдь знов залiз у нору,

Я нiчого тут не збагну.

Пес усiх розбудив уночi.

Пiвень втратив вiд будки ключi.

Вовк на деревi пiснi спiває.

Соловей в темнiм лiсi блукає.

— Бе! — корова кричить у ставку.

Риба травку жує на лугу.

— Му! — голосить вiвця на городi.

Чи ти щось зрозумiв, мiй добродiй? 

Словосполучення

Словосполучення — це смислове i граматичне об’єднання двох або бiльше повнозначних слiв.

Наприклад: червона калина, тихий вечiр, широке поле, зелена сукня.

• З’єднайте слова таким чином, щоб вийшли словосполучення. (Пам’ятайте, зайвих слiв не повинно залишитись).

пухнастий          день

ведмiдь              яскравий

чудовий             кошеня

ласкавий            теплий

море                   сонце

свiтло                 клишоногий

Це цiкаво!

У словосполученнях є слова-«командири» i слова-«рядовi». Слова-«командири» — головнi слова, їм завжди пiдкоряються слова-«рядовi».

Частiше за все «командирами» бувають iменники та дiєслова, а «рядовими» — прикметники, прислiвники. Вiд слова-«командира» можна поставити питання до слова-«рядового».

Наприклад: день (який?)  радiсний

прихав (коли?) удосвiта
Речення

Коли ми розмовляємо iз вами,

То вимовляємо слова ми.

Слова цi мiж собою зв’язанi,

У словосполучення ув’язанi.

Як цi словосполучення з словами

Зв’язати мiцно-мiцно ланцюгами.

То речення це є обов’язково.

Такi закони має наша мова.

Речення — основна одиниця спiлкування. Воно може складатися iз слiв та словосполучень або одного слова. Речення — осмислене сполучення слiв. Воно висловлює закiнчену думку.

Види речень:

За метою висловлювання: розповідні, питальні, спонукальні

За будовою: прості, складні

Казка про речення

Синтаксис завжди був суворим чоловiком, але вiн дуже любив своїх дiточок — речення. Вони це знали i виробляли, що хотiли. Треба Синтаксису скласти якесь оповiдання чи листа написати, а дiти кепкують, i не можна розiбрати, яке з них що виражає.

Одного разу Синтаксис розсердився на таку поведiнку дiтей i вирiшив навести лад у своєму домi. Скликав вiн усiх своїх дiточок на раду i сказав суворо:

— Давайте, мої любi, раз i назавжди вирiшимо, хто з вас що має робити.

— Добре, батьку! — вiдповiли речення.

— Я довго думав i вирiшив, що треба вас роздiлити на декiлька груп. Однi з вас будуть розповiдними, тобто мiститимуть у собi якесь повiдомлення, розповiдь про щось.

Другi будуть питальними, тобто мiститимуть у собi якесь запитання. А третi будуть мiстити у собi наказ, вимогу, заклик, побажання, пораду, прохання тощо i називатимуться спонукальними реченнями.

Дiтям-реченням сподобалось рiшення їхного батька, i вони радо погодились.

З того часу в домi Синтаксису завжди панують мир та спокiй.

Пам’ятка

1.У кiнцi розповiдних речень ставиться крапка:

Все навкруги яскраво-зелене та золоте вiд сонця.

2. У кiнцi питального речення ставиться знак питання: 

Невже весна прийшла?

3. У кiнцi спонукального речення, залежно вiд iнтонацiї, ставиться крапка або знак оклику: 

Євгене, ходiмо швидше. Люби свiй край!
Які бувають речення

Речення рiзнi бувають:

Якщо один пiдмет і присудок мають, 

Простими їх називають.

Якщо ж у реченнi кiлька простих, 

Що поруч стоять по росту, 

Назвемо складним його — це так просто!

Пам’ятай!

Просте речення має одну граматичну основу, тобто один пiдмет i присудок.

Наприклад. Закiнчилося тепле лiто.
Простими реченнями називають і такi речення, якi мають у собi лише один головний член речення.

Наприклад. Свiтає. Ранок. Карпатськi гори.
Складнi речення складаються з двох i бiльше частин (речень), якi з’єднуються сполучниками i, а, що, але, щоб, тому що, бо, коли, як та iншими.

Перед словами, якi з’єднують частини складного речення, майже завжди ставиться кома.

Наприклад: Сонце всмiхнулося, i довге тепле промiння впало на землю. Важкi темнi хмари облягли небо, але на сходi ще виграє золотава смуга сонця.
Будова і творення слів

Кожне слово в нашiй мовi

Розрiзняється в будовi.

Щоб слова побудувати,

Їх частини треба знати.

Корiнь слова це найперший,

Найважливiший працiвник.

І без нього збудувати

Неможливо наш словник.

Ось закiнчення iде

Непостiйне і швидке.

— Як ви слово не крутiть,

А мене в ньому знайдiть.

І коли здається вам,

Що мене немає,

То не вiрте ви очам,

Бо закiнчення є там.

Префiкс гордо виступає,

Головним себе вважає.

Перед коренем стоїть,

Перший з нами говорить.

Суфiкс пiсля кореня стоїть.

Слово суфiкс змiнює умить:

Хата — охайненька, височенька,

Хатка — кособока та старенька.

Ще раз хочу нагадати — 

Частини слова треба знати,

Бо без них нове нам слово

Не отримати нiколи.

Суперечка

Якось всi частини слова

Дуже посварились.

Всi були такi сердитi

Трохи не побились.

— Як без префiксiв, скажiть,

Нам змiнити слово хiд?

Префiкс пере- в одну мить

Збудував всiм перехiд.

Суфiкс -ик не вiдставав,

Переходик збудував.

Тут закiнчення сказало:

— Нi, цього таки замало:

Я поставлю букву и —

Будуть переходики!

Корiнь слухав всiх уважно,

Потiм вимовив поважно:

— Частини слова ви значнi,

Та дайте слово i менi.

Без мене, бач, як не верти,

Не можна будувати,

Бо як фундаменту нема,

То не поставиш хати.

Так, ви змiнили слово хiд,

Проте не пригадали,

Що хiд - то корiнь всiх тих слів,

Що ви побудували.

А ви зрозумiли, яка частина слова найголовнiша?

Пам’ятка

Частини слова 
Слова складаються з основи i закiнчення.

1. Основа слова — це частина слова без закiнчення.

До основи входять корiнь, префiкс і суфiкс.   

2. Закiнчення стоїть цiсля основи; у разi його вiдсутностi кажуть, що воно нульове.


3. Корiнь слова — це центр слова. Не iснує слiв без кореня. 
4. Префiкс — частина слова, яка стоїть перед коренем i служить для утворення нових слiв.   
5. Суфiкс — частина слова, яка стоїть пiсля кореня i служить для утворення нових слiв.   
Правопис префіксів

Щоб двiйок в школi не хапати, 
Всiм треба добре пам’ятати, 
Як треба префiкси писати.
Роз- i без- у нашiй мовi
(Все одно, в якому словi)

Ви пишiть з дзвiнкою з,

І чудово буде все.
Перед к, п, т, ф, х
Писати треба префiкс с 
У будь-якому словi.

В iнших випадках завжди

Префiкс з- в словах пиши.
Коли в кiнцi префiкса

Стоїть буква приголосна,

То пiсля нього ти завжди

Перед я, ю, є, ї

Знак апострофа пиши.
Треба дуже чiтко знати

І добре розрiзняти

При читаннi й на письмi
Префiкси й прийменники.

Чергування голосних і приголосних звуків у коренях слів

Про Іринку

Маленька Iринка одного разу вирiшила написати вiршик для своєї подружки Наталки про те, що вона робила пiсля школи. Ось що у неї вийшло:

Я сидiла за стiлом,

Їла хлiб iз молоком

І читала про кiней,

Про страшнючих ведмiдей

I про гарних лебiдей —

Про багато цiкавих рiчей.

Коли вона вiддала свiй вiршик подружцi, та прочитала його i дуже здивувалася:

— Про кого ж вона читала i про що таке цiкаве вона каже?

Наступного дня Наталка вирiшила спитати в Іринки, про що вiрш.

—   Як ти не зрозумiла? Там все дуже просто написано, — вiдповiла на питания Iринка.

—   Написано просто, але невiрно.

—   Чому? — запитала дiвчинка.

—   Тому що, — вiдпо вiла Наталка, — ти забула про чергування голосних у коренях слiв i замiсть коней у тебе вийшли кiнi, а замiсть слова речi — рiчi.
Iринцi було соромно казати, що вона нiчого не забула, а просто не вивчила цього правила, коли його задавали в школi. Вона забрала папiрець зi своїм вiршем і пiшла додому.

Iринка вирiшила вивчити це правило i бiльше николи не нехтувала тим, що задають у школi, бо так можна стати посмiховиськом.

Ось про що дiзналася Iринка з пiдручника.

В українськiй мовi в коренях слiв може вiдбуватися чергування голосних і приголосних звукiв. Це вiдбувається тодi, коли слово змiнюється:
рiч — речi
нiч — ночi
• Подивiться на наведенi вище слова i скажiть, якi саме голоснi звуки чергуються в цих словах.
Пiдказка! i — е, i — о.
Щодо приголосних, то прочитайте цi слова i пiдкреслiть приголоснi звуки, якi змiнилися через чергування:

бiблiотека — у бiблiотецi 
шапка — у шапцi 
кожух — у кожусi — кожушок 
рука — руцi — ручка
• Якi приголоснi чергуються в коренях цих слiв?
Пiдказка! к — ц, к — ц, х — с — ш, к — ц — ч.
Пам’ятай! 

Чергування не змiнює значення слiв, їх загальний змiст зберiгається. Чергуватися звуки можуть лише у коренях.

Ненаголошені голосні в коренях слів

Коли в словi голосна

Стоїть ненаголошена,

Треба слово так змiнити,

Щоб наголосити.

І тодi почуєш ти,

Що писати в коренi.

Як напишеш ти с…ло?

З е чи и воно було?

Як напишеш ти л...сиця? 

И чи е тут знадобиться?

• Спробуй замiнити цi слова i дiзнайся, яку букву писати в коренi.

• Перевiр слова:

с...ло — 

л...сйця —

с...стрi —

в...ликий — 

с...ниця— 

з...лений —
Дзвінкі і глухі приголосні в коренях слів

Всi дзвiнкi у рiднiй мовi

Вимовляй ти дзвiнко в словi,

Лише одне запам’ятай:

Завжди глухо вимовляй

дзвiнкий г в серединi

Слiв, що тут наведенi:

Легко, кiгтi, нiгтi, вогкий.

Пам’ятка

Щоб бути впевненим у правописi дзвiнких та глухих приголосних у деяких словах, треба так змiнити слово, щоб пiсля приголосного звука, який перевiряємо, стояв голосний звук:

легко — легенький

        Змiни слова так, щоб перевiрити правопис приголосних:

нiгтi —

боро...ьба—

прос...ба—

моло...ьба —

ко...ьба—

Морфологія

Морфологiя — роздiл науки про мову, в якому вивчаються: 
1) частини мови, 
2) їх граматичнi ознаки, 
3) правила змiнювання частин мови.
Чудова країна

Недалеко вiд країни, в якiй править мудра королева Фонетика, є ще одне чудове королiвство, яким править королева Морфологiя.

Це королiвство дуже велике, i тому воно подiляється на десять князiвств.

Давай-но перелiчимо князiвства, що входять до країни Морфологiї.

Перше — князiвство речей, де керує Іменник.

Друге — князiвство ознак, де головний — Прикметник.

Третє — князiвство, де вказують, але не називають, яким керує Займенник.
Четверте — князiвство дiй, де найголовнiше Дiєслово.
П’яте — князiвство чисел та кiлькостей, де головний — Числiвник.
Шосте — князiвство ознак ознаки, дiї або предмета, де верховодить Прислiвник.
А в останньому, сьомому князiвствi, мешкають службовi частини мови (Прийменник, Сполучник, Частка, Вигук).

Князівство перше. Іменник

Стiй-но, друже, зупинись,

Все навколо роздивись.

Ось будинок, клени, квiти,

Кошеня, собака, дiти,

Рiчка, сонце, небо й гори,

А за ними — синє море,
Мiсяць, вечiр, день i нiч,
Стеля, вiкна, стiл та пiч.
Ось порiг, а ось пiдлога,

Ось — асфальтова дорога,

Ось — туман, ставок, вода,

Ось вам скло, а ось слюда,

Ось тварина, ось людина,

Ось малюнок, ось картина.

Все це добре пам’ятає

Й iменами називає

Іменитий помiчник — 

Наш iменник-чарiвник.

Словниковий диктант-гра «Знайди помилку»

Х т о? Заєць, учень, ведмiдь, слон, сонце, мишеня, ластiвка.

Щ о? Книга, стiл, ручка, качка, небо, яблуня, зiрка, кiт, грiм.

Іменник — самостiйна частина мови, яка називає предмети i вiдповiдає на питання хто? або що? Змiнюється за вiдмiнками й числами i має чоловiчий, жiночий та середнiй рiд.

Пам’ятка 

Іменники можуть також означати: 

* назви дiй (бiг, боротьба, читання);

* назви ознак (зелень, чистота, глибина), але при цьому вiдповiдають на питання що?
Що можуть означати іменники?

        Власні назви (Іван, Донецьк, Україна)

        Загальні назви (дерево, тварина, книга)

        Істоти (хто?) (жінка, селянин, дитина)

        Неістоти (що?) (стіл, двері, верба)

Власні іменники:

* Імена, прізвища, по-батькові людей (Іванов Степан Павлович);
* географічні назви (Карпати, Дніпро, Київ);
* клички тварин (корова Квітка, кіт Мурко);

* назви книжок, журналів, газет, заводів («Пізнайко», «Барвінок»);
* псевдоніми (Леся Українка).
Загальнi iменники означають загальнi найменування предметiв (спiвак, парта, хода, книга).

Пам’ятай!

1. Усi власнi назви завжди пишуться з великої букви.

2. Загальнi назви пишуться з малої букви.
Рід та число іменників

Iменник, друзi, 
Це предмет чи явище природи, 
І в кожного iменника

Є ознака роду.

Щоб вiрно визначити рiд,

Слова є таємничi:

Вона, моя;

Воно, моє;

Вiн, мiй — скажiть ви тричi.

Одразу ясно, що за рiд це є:

жiночий, середнiй чи чоловiчий.
Іменники мають рід:

* жіночий (вона, моя);

* чоловічий (він, мій);

* середній (воно, моє);
* спільний

Пам’ятка

1. До спiльного роду належать слова, якi можуть вiдноситися i до чоловiчого, i до жiночого роду: убогий сирота — убога сирота, цей пiдлиза — ця пiдлиза, цей плакса — ця плакса; i до чоловiчого, i до середнього: цей ледащо — це ледащо.

2. В українськiй мовi є iменники, що вживаються тiльки в множинi: дверi, ворота, хитрощi, Карпати. Такi слова за родами не розрiзняються.

3. Слова волосся, листя, колосся вживаються тiльки в однинi.

4. Визначати рiд слова можна тiльки в однинi.
Множина і однина

Множина i однина - 

Рiднi двi сестрички,

Але сваряться вони

Через кожну стрiчку.

Однина вплела одну,

Бо одна косиця.

Множина вплiтає три...

Так хiба годиться?
Іменники змiнюються за числами: однина — зошит, олiвець, книга; множина — зошити, олiвцi, книги.
Напишiть поданi слова у множинi:

хмара — ...                   ліс - ...

книга — ...                    день - ...

дерево — ...                  озеро - ...

Відмінки іменників

Одного разу запитали Рiд та Число в Іменника.

— Навiщо тобi Вiдмiнки? Яка з них користь?

— Як це навiщо? — здивувався Іменник. — Без них не можна, вони вказують на моє вiдношення до iнших слiв, зв’язують мене з цими словами.

— А яким чином? — запитали Рiд та Число.

— Це вам краще спитати у самих Вiдмiнкiв, — вiдповiв Іменник.

Пiшли Рiд та Число до Вiдмiнкiв i попросили пояснити їм, чому це вони такi важливi і необхiднi.

— Нас в українськiй мовi сiм, — вiдповiли Вiдмiнки. — Кожний з нас допомагає Іменнику.

— Я — Називний відмiнок, — вийшов уперед один iз вiдмiнкiв, — i вiдповiдаю на питання хто? що?
— Я — Родовий вiдмiнок, — мовив другий, — вiдповiдаю на питання кого? чого?

— Я — Давальний вiдмiнок, мої питания кому? чому?
— А я — Знахідний вiдмiнок, вiдповiдаю на питання кого? що?
— Мої питания ким? чим?, а звуть мене Орудний вiдмiнок.

— Ну а я Мiсцевий вiдмiнок, вiдповiдаю на питання на кому? на чому?
— Але вас тiльки шiсть, де ж сьомий? - запитав Рiд.

— Наш сьомий брат зветься Кличний вiдмiнок, — сказав один з братiв. — Вiн з’являється тодi, коли хтось до когось звертається: Жiнко! Друже!

— Щоб ви краще все зрозумiли, спробуйте прочитати словосполучення без нас, а потiм з нами, — запропонували Вiдмiнки.
Розв’язувати (задача); зустрiтися з (друг); дякувати (батько); грати в (гра); спiймати (заєць); дивитись на (картина); їхати на (кiнь); немає (книга); бути (герой); малювати (олiвець).

Запишiть цi словосполучення, розкриваючи дужки, i спробуйте визначити вiдмiнки iменників.

Пам’ятка

В українськiй мовi є iменники, якi не змiнюються за вiдмiнками:

1) iншомовнi слова: Дюма, Токiо, Тбiлiсi, «Юманiте» (газета), Гейне, Перу;

2) загальнi iменники, що закiнчуються на -а(-я), -е(-є), -i(-ї), -о, -у(-ю): кашне, фойє, колiбрi, парi,рагу, бюро, метро, меню;

3) жiночi прiзвища, що закiнчуються на приголосний або на о-: Олени Палiй, з Ганною Шевченко, до Iрини Павлюк.

Відміни іменників

В українськiй мовi iменники подiляються на чотири вiдмiни.

І вiдмiна

До першої вiдмiни належать iменники жiночого й чоловiчого роду, що в називному вiдмiнку мають закiнчення -а (-я).
Наприклад: гора, земля, Микола, суддя.
II відмiна

До другої вiдмiни належать:

* iменники чоловiчого роду з основою на приголосний iз закiнченням -о в називному вiдмiнку (снiг, гай, герой, дядько);
* iменники середнього роду, якi в називному вiдмiнку мають закiнчення -о, -е, -я (озеро, поле, знання).
III відмiна

До третьої вiдмiни належать iменники жiночого роду на приголосний та iменник мати.
Наприклад: нiч, кров, радiсть, синь.
IV вiдмiна

До четвертої вiдмiни належать iменники середнього роду, якi при вiдмiнюваннi набувають суфiксiв -ат (-ят), -ен.
Наприклад: маля — маляти, плем’я — племенi.
Князівство друге. Прикметник

У кожного свої прикмети є,

І їх Прикметник нам назве,

Бо тiльки вiн сказати може всiм,

Високий чи низький цей дiм,

Що птах лiтає в синiх ясних небесах,

I падолист гуляє тихий по лiсах.

Цей пан Прикметник

Всi прикмети знає.

От запитай його яке? яка? який?
На всi питання вiдповiдi має,

Про всi ознаки всiм розповiдає.
Прикметник — самостiйна частина мови, яка означає ознаку предмета і вiдповiдає на питання який? яка? яке? якi? чий? чия? чиє? чиї?
Пам’ятай!

Прикметник завжди узгоджується з iменником, тобто ставиться в тому ж родi, числi i вiдмiнку, що й iменник.

Прикметники позначати можуть:

* колiр (зелений)
* форму (круглий)
* смак (солодкий)

* розмiр (маленький)

* вагу (важкий)
* матерiал (металевий)
* приналежнiсть людинi, тваринi (сестрин, вовчий)

Прочитайте вiрш i знайдiть у ньому прикметники. Визначте, на якi питання вони вiдповiдають.

Котилася тарiлочка 
По крутiй горi, 
Забавляла любих дiток

У моїм дворi.

Прийшла баба — сама чорна

I чорнйй жупан, — 
Заховала тарiлочку

У синiй туман.

                        (Леонiд Глiбов)

Ви здогадалися, про що саме йде мова у вiршi?

Пiдказка! Сон це i нiч.

Прикметники змiнюються:

        за числами (однина – множина)
        за родами: чоловічий (який? чий?), жіночий (яка? чий?), середній (яке? чиє?)

        за відмінками в однині: 

Н. який? яка? яке?

Р. якого? яко? якого?

Д. якому? якiй? якому?

З. який? яку? яке?

О. яким? якою? яким?

М. (на) якому? якiй? якому? якiм? 
    За відмінками у множині:
Н. якi?      
Р. яких?

Д. яким? 

З. які? яких?

О. якими? 

М. (на) яких?  

Гра «Знайди зайве слово»

Лимон — жовтий, соковитий, солодкий, ароматний, круглий.

Кавун - круглий, великий, синiй, солодкий, важкий.

Якими словами треба замiнити зайвi слова?
Утворiть вiд кожного iменника прикметники чоловiчого, жiночого i середнього роду.
Зразок: дуб — дубовий, дубова, дубове.

лiто — ...              снiг — ...

розум — ...           дерево — ...

сонце — ...           дiм — ...

весна — ...           дощ — ...

Князівство третє. Займенник

Займенник iменi не скаже,

Натомiсть пальчиком покаже

На те, на се, на вас, на нас...

Тепер знайомитися час!

Я буду їсти апельсин,

А ти бiжи у магазин.

Ми будем цiлий день гуляти,

А ви iдiть собi до хати.

Вiн пiде зранку на базар,

Вона нагрiє самовар.

Воно повинне всiм свiтити,

Повинне землю всю зiгрiти. 
Вони зростають в полi рясно, 
Якщо воно їм свiтить ясно.

Займенник — це самостiйна частина мови, яка вказує на предмет, ознаку, кiлькiсть, але не називає їх.

Звернiть увагу на видiленi слова у вiршi про займенник. Усе це особовi займенники, їх так називають, тому що вони вказують на особу чи осiб. 
Видiляють три особи:
1 особа (займенник вказує на мовця) — я, ми;

2 особа (займенник вказує на спiврозмовника) — ти,ви;

3 особа (займенник вказує на особу, яка в розмовi участi не бере) — вiн, вона, воно, вони.
Особові займенники

Особовi займенники змiнюються

За числами:

                           Однина                      Множина

1 ос.                        я                                 ми

2 ос.                        ти                               ви

3 ос.              він, вона, воно                    вони

За родами змiнюються лише займенники 3 особи (він, вона, воно).
За вiдмiнками:

Н.      я       ми        ти        ви       він       вона      воно      вони           

Р.    мене      нас        тебе       вас       його        її           його         їх

Д.    мені      нам        тобі       вам      йому       їй          йому        їм

З.    мене      нас         тебе       вас       його       її           його         їх

О.   мною    нами      тобою    вами     ним       нею       ним         ними

М.   (на)       (на)          (на)       (на)       (на)       (на)       (на)         (на)

       мені       нас           тобі       вас      ньому     ній       ньому      них 
Князівство четверте. Дієслово

Чудова я частина мови.

Я звуся, друзi, дiєслово.
Якщо уважно мою назву прочитати,

Моє призначення ви можете вгадати.

Предмет питає:

— Що це я робив? 
А я кажу:

— На рiчку ти ходив.

— А що, — питає, — буду там робити?

Вiдповiдаю:

— Будеш рибу ти ловити.
Вiн знову:

— А що зараз я роблю?

— Зi мною розмовляєш, — говорю.
Дiєслово — це самостiйна частина мови, яка означає дiю предмета i вiдповiдає на питання що робить? що робити? що робив? що зробив? що буде робити? що зробить?

Дієслово змінюється:

* за числами

* за часами (теперішній час що робить?; 

                      майбутній час що буде робити? що зробить?
          минулий час що робив? що зробив?                                                                                                                                                            
Дієслова теперішнього і майбутнього часу змінюються за особами і числами.

Дієслова минулого часу змінюються за родами (в однині).
Пам’ятка

1. Частка не з дiєсловами пишеться окремо (не читав, не лiтав).
2. Не з дiєсловами пишеться разом:

— коли без не дiєслово не вживається (нехтувати, ненавидiти)
— коли є префiкс недо- (недодивитись, недобачати, недочувати)
—   коли дiєслово з не можна замiнити iншим дiєсловом без не (нездужати — хворiти)

3. У дiєсловах 3-ї особи однини і множини пiсля букви т завжди пишеться м’який знак (малюють, пишуть, смiється).
• Знайдiть у цих прислiв’ях та приказках дiєслова i спробуйте визначити їх число.

Вчорашнього дня шукав, а що робити, не знав.

Рана загоїться, а зле слово нiколи.

Не побiгаєш — не пообiдаєш.

Терпiння i труд все перетруть.

Менше обiцяй — бiльше працюй.
Невгамовне

Завжди в роботi дiєслово,

Багато рiзних справ у нього.

Не зупиняється й на мить.

Кудись завжди воно бiжить.

Вчора плавало у морi, 
Сьогоднi вже спiває в хорi, 
І само воно не знає, 
Що робити завтра має.
— Дiєслово, дiєслово, 
Будь щасливе i здорове. 
Та пробач нечемних нас, 
Як твiй визначити час?
Зупинилось дiєслово:

— Що ж складного тут, панове?

Якщо ви вже щось зробили,

Буде це минулий час.

А коли працюють зараз — 
Час теперiшнiй у вас.

Час майбутнiй — всю роботу

Разом зробимо в суботу.
Неозначена форма дієслова

Нами це, звичайно, передбачено:

Є в Дiєслова форма неозначена.

Немає в неї часу,

Немає i числа,

Немає в неї роду,

Особи теж нема.

Пам’ятай!

Неозначена форма дiєслова не виражає часу, числа, особи, роду, вiдповiдає на питання що робити? що зробити? та має закiнчення -ти i суфiкси, якi стоять пiсля закiнчення: -тись, -тися (читати, дивитись, смiятися).
Порiвняй:

Хлопчик змайстрував красиву шпакiвню. — Майструвати шпакiвню дуже цiкаво.

Дієвідміни

                                               І дієвідміна

Особа                      Однина                   Множина

я, ми                           -у, -ю                       -емо, -ємо

                               пишу, мрію               пишемо, мріємо

ти, ви                         -еш, -єш                   -ете, -єте

                             пишеш, мрієш            пишете, мрієте

він, вона,                   -е, -є                         -уть, -ють

воно, вони             пише, мріє                пишуть, мріють

                                         ІІ дієвідміна

Особа                      Однина                   Множина

я, ми                           -у, -ю                       -имо, -їмо

                               бачу, стою                бачимо, стоїмо

ти, ви                         -иш, -їш                   -ите, -їте

                             бачиш, стоїш              бачите, стоїте

він, вона,                   -ить, -їть                    -уть, -ють

воно, вони            бачить, стоїть            бачать, стоять

Князівство п’яте. Числівник

Я рахую все i всiх!

Скiльки рук? А скiльки нiг?

Скiльки гривень в гаманцi,

Скiльки дiрок у кiльцi?

Скiльки днiв у тижня

І пiр’їн у крижня? 
Не вважаю за мороку 
Знати, котрий мiсяць року —
Перший другий чи десятий? 
Все встигаю рахувати!

Звуть Числiвником мене. 
Жоден мене не мине!

Числiвник — це самостiйна частина мови, яка означає число, кiлькiсть, порядок предметiв при лiчбi i вiдповiдає на питання скiльки? який? котрий? (два, мiльйон, сорок перший, півтораста, п’ятий, вiсiм).
Цiкавi загадки

1. Летiли качки: одна попереду, двi позаду, двi попе-реду, одна позаду, одна мiж двома i троє вряд. Скiльки було качок?

Пiдказка! Троє.
2. Мати, дочка, брат, сестра, дядько — скiльки було родичiв?

Пiдказка! (Троє - брат, сестра та її дочка).

3. Летiла зграя гусей та й сiли вони в лiсi. Як посiдають по двоє, то одне дерево зайве лишається, а як по одному, то одному нiде сiсти. Скiльки було гусей i дерев?

Пiдказка! (Четверо гусей i три дерева).

Числiвники бувають:

Кількісні (скільки?) один, вісім
Порядкові (котрий, який?) третій, п’ятий, сьомий

За будовою числівники бувають прості, складні, складені.
Простими називають числівники, які мають один корінь: один, десять, сто.
Складними називають числівники, у яких поєднуються два корені: одинадцять, двадцять, п’ятдесят.

Складеними називають числівники, які складаються з двох і більше числівників: вісімдесят п’ять, триста п’ятдесят один.
Числівники змінюються за відмінками.

Деякі числівники мають рід: один (ч.р.) - одна (ж.р.) - одне (с.р.)
Князівство шосте. Прислівник

Я, Прислiвник, всiх вiтаю! 
Я ознаки виражаю. 
Знаю я питань багато,

Їх вам також треба знати:

Звiдки?, як?, куди?, коли?, 
Де? (встигаєте, малi?), 
Із якою, бач, метою? 
А причина? Отакої!

Я уважнiший за всiх,

I мене не знати — грiх!

Я незмiнний, славний, сильний,

До ознак занадто пильний.
Прислiвник — незмiнювана частина мови, яка виражає ознаку дiї, ознаку iншої ознаки чи предмета та вiдповiдає на питання: як? в якiй мiрi? коли? де? куди? звiдки? з якої причини? з якою метою?

Наприклад: ласкаво, тихо, мирно.
Знайдiть у поданих прислiв’ях прислiвники.

Хто йде вперед, за тим і перемога.

Чесне дiло роби смiло.

Добре роби — добре й буде.

Хто спить навеснi, плаче взимку.
Пам’ятай!

Прислівники не змінюються: вночі, дружно, серйозно, внизу.
Прислівники найчастіше пов’язані з дієсловами: читай уважно, пиши охайно. 

Вони можуть належати до дієслів, прикметників і зрідка – до іменників.

Прислівники у реченні виконують роль другорядних членів.

Весна щедро розсипає свої різнокольорові подарунки.

                     .  .  .
Князівство сьоме. Службові частини мови

У цьому князiвствi живуть службовi частини мови: 

прийменники (на, в, з), 
сполучники (а, і, але), 

частки (не, би, нi, хай) 

та вигуки (Ай! Ох!). 
На вiдмiну вiд самостiйних частин мовиi вони не називають предметiв, ознак, кiлькостi, дiй, не бувають членами речення, не вiдповiдають на питання.
Прийменник — це службова частина мови. Прийменники служать для зв’язку слiв у реченнi. Вони найчастiше вживаються разом з iменниками.

Прийменники з наступними словами завжди пишуться окремо.

Бiлочка виглядала з дупла.

Мiж прийменником i наступним словом можна поставити допомiжне слово:

Бiлочка виглядала з нового дупла.

Прийменник не є членом речення.

Сполучник — службова частина мови.

І, й, та, а, але — це сполучники, вони сполучають мiж собою слова i речення.

Пташки люблять чистоту i порядок.

Не одяг прикрашае людину, а розум.

Сполучник не є членом речення.

Вигук – службова частина мови (Ой! Ай! Ох!)

Зайві частини

Одного разу вчителька рiдної мови запитала дiтей, на якi двi групи можна подiлити частини мови.

Натуся перша пiдняла руку, i вчителька її викликала.

— Частини мови можна подiлити на самостiйнi i службовi, — сказала дiвчинка.

— А хто може менi сказати, яка мiж ними рiзниця? — знову спитала вчителька.

— Що ж тут гадати? — вигукнув з мiсця Михайлик. — Самостiйнi частини мови бiльш важливi, бо кожна має своє значення, а службовi самi по собi нiчого не означають.

— Отже, вони зайвi, тому нiкому не потрiбнi, — зрадiв Сашко.

— Дiти, а ви згоднi з Сашком? — спитала Олена Володимирiвна.

— Нi, — вiдгукнулася Натуся, — вони не можуть бути зайвими. Наприклад, прийменники служать для зв’язку iменникiв з iншими словами, сполучники виражають смисловi вiдношення мiж членами речення i реченнями, а частки виражають вiдтiнки слiв i речень.

— Молодець, Натусю! Ти чудово слухала мене на уроках i вчила все, що я задавала, — похвалила дiвчинку вчителька. — А тепер спробуємо довести, що сказане Натусею — правильно. Давайте в одне i те саме речення поставимо рiзнi прийменники і подивимося, що з цього вийде.

Зошит лежить на столi.

Зошит лежить у столi.

Зошит лежить пiд столом.

Зошит лежить за столом.

— Що вiдбувається в реченнях при змiнi прийменникiв? — запитала Олена Володимирiвна.

— Змiнився змiст речень, — вiдповiла Катруся.

— От бачиш, Сашко, а ти кажеш, що службовi частини мови зайвi. Спробуй зовсiм виключити прийменники з цих речень, — запропонувала вчителька, — i подивись, що вийде.

Сашко прочитав речення без прийменникiв i здивовано сказав:

— Оце так. Речення майже зовсiм розвалились, і неможливо зрозумiти, про що вони.

— Вiрно, — вiдповiла Олена Володимирiвна, — ви, мої любi, повиннi чiтко розумiти, що в мовi немає нiчого зайвого або непотрiбного.

Додому вчителька задала дiтям такi завдання:

• Замiсть крапок поставити потрiбнi прийменники.

Заєць-батько ... крамницi

Пiввiдра купив пшеницi,

Сiв ... пшеницею ... вiз

І ... млин її завiз,

... млинi коза ... спiдницi

Точно зважила пшеницю,

А мiрошник, сплюх-борсук,

... дiжку висипав мiрчук,

Записав його ... книжку

Та й вмостився спати ... дiжку.

Лiг ... лапу i ... мить

Так хропе, що млин тремтить. 
                                           (М. Стельмах)

Пiдказка! (У, з, на, на, у, в, в, у, в, на, за)
• Спишiть текст, знайдiть у тексті сполучники i частки та видiлiть їх у такий спосiб: сполучники обведiть, а частки пiдкреслiть.

Не до смiху. 
Не холодно й не жарко. 
Не одежа красить людину, а добрi дiла. 
Мiцну дружбу i вогонь не спопелить. 
Лиха i конем не об’їхати. 
Рана загоїться, але не забудеться. 
Хай тiсно, але дружно. 
Зробив би, так лiнь заважає.  
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